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„ Bůh nám nedal ducha bázlivosti, nýbrž 
ducha síly, lásky a rozvahy.“ 2. Tim 1,7

„ Nový rok bývá často považován za dobu vhodnou k bilancování a rekapitulování. Jaký bude, 
je těžké předvídat. ‚Já se svého očekávání bojím, takže neočekávám nic, co by mě nějak mělo 
potěšit,‘ říká filosof Miroslav Petříček. ‚Zase na druhou stranu je možná lepší očekávat 
něco horšího a nebýt zklamaný než mít planou naději.‘“1

1  Osobnost Plus: rozhovor s Miroslavem Petříčkem vedla Barbora Tachecí:  
https://plus.rozhlas.cz/osobnost ‑plus ‑6483083

Filosofa Miroslava Petříčka mám moc 
rád a vždycky se těším, co viděl a promys-
lel. Je navíc schopný mluvit tak, že je sro-
zumitelný i mně. Starou ideou je, že filoso-
fie a další společenské i přírodní vědy jsou 
pro myšlení víry vždycky výzvou a nutným 
korektivem. Věda, filosofie, umění na něco 
přichází, klade otázky, klade své porozu-
mění světu a nejen na teologii, ale zejména 
na naše běžné životní věření působí a vede 
nás k tomu, abychom svou víru jejich vě-
domostmi tříbili. Zaujal mě tedy uvedený 
perex rozhovoru s tímto filosofem.

Bát se svého očekávání. Může být nějaká 
věta větší výzvou pro víru? Není snad víra 
ve svém základu postavená na očekávání? 
Na závěr roku jsem kázal o Simeonovi 
a Anně. Dvou starých lidech, kteří položili 
celý svůj život na tom, že se dočkají mesi-
áše. Jejich motem bylo trpělivé očekávání 
Božích novot. Božího potěšení lidu Izraele. 
Plně souhlasím s panem profesorem, že mít 
planou naději je cesta do pekel. Planá naděje 
se nikdy nevyplní, od toho je planá. Je to ně-
jaká fantasmagorie, která žene lidi do sice 
krásných představ o světě a svých možnos-
tech, ale zákonitě musí ztroskotat (to jsou 
vlastně babylonské věže). Málokdo z nás je 
podobný Járovi da Cimrmanovi, aby se stal 
průkopníkem slepých uliček. Jedna věc je 
očekávat, že se mně nebo kolem mě nic 
zlého nestane, druhá věc je ale, že svět míří 

k Božímu vykoupení. Myslím, že na tom 
se láme to, čemu bychom mohli říkat, křes-
ťanská naděje. Křesťanská naděje musí moc 
dobře vědět, že to v čem svět leží je zatíženo 
lidskou nedokonalostí. Jakýmsi podivným 
kolektivním jednáním, že i přes veškerou 
snahu nás lidí, se výsledky naší práce, in-
telektu i všeho dalšího mohou pěkně sek-
nout a vytvořit jen velmi nedokonalou 
imitaci ráje. Vždycky se tak nějak budeme 
pohybovat mezi zkamenělinami naší pýchy 
a marnosti. Na jedné straně úžasná barevná 
heroická schopnost vytvářet krásu a velmi 
funkční modely života a na druhé straně 
temná krutost a šedá lhostejnost. Oba póly 
na nás jednotlivce budou útočit ze zálohy. Tu 
se nás budou snažit přesvědčit o dokonalosti 
naší civilizace, nebo usvědčovat z vlastního 
hříchu a nedostatečnosti při budování na-
šich nejbližších vztahů. Nevím, jestli je to 
náš úděl, ale zdá se mi to jako nevyhnutelný 
fakt. I proto možná filosof zvolí bezpečnější 
cestu očekávat raději něco horšího, a my mu 
bezděky přikývneme, než si dovolit opravdu 
něco očekávat (i od sebe). Zdá se mi, že ta 
„bezpečnější“ cesta nevede dál, než si do-
volit očekávat něco víc.

K této smělé tezi mě vede novozákonní 
verš, který jsme dostali jako sbor darem 
pro přemýšlení v roce 2024: „Bůh nám ne‑
dal ducha bázlivosti, nýbrž ducha síly, lásky 
a rozvahy.“ 2. Tim 1,7



Sborový dopis vršovického sboru ČCE       3

Tuto větu vezme za svou jen člověk, který uvě-
řil, že je nějaký dárce Ducha. A že tento Duch není 
vyvřelinou evoluce, ale je něčím autentickým, tedy 
sám o sobě aktivním prvkem tohoto světa a našich 
životů. Z této perspektivy už se na svět člověk dívá 
jinak. V důvěře skládáme ruce v klín. Ne proto, aby-
chom dali ruce od světa a života pryč, ale abychom 
si uvědomili, že svět je sycen, spravován a veden 
ke svému cíli někým jiným, než jsme my. My máme 
nasadit své ruce, své ratio i své emoce ku prospěchu 
tohoto světa, ale finále našich životů i tohoto světa 
splétá Duch, který nás obdarovává statečností, si-
lou, láskou i rozvahou.

Co víc si přát na začátku nového ruku než vědomí, 
že hlavní silou není člověk (já, či kdokoliv jiný), ale 
Duch Boží. V tomto vědomí se dá do života pustit 
daleko svobodněji, elegantněji a zodpovědněji než 
bez tohoto životního zázemí. Není třeba se bát, je 
naopak zcela zásadní se nebát a vykročit do života, 
jako by se právě narodil a byl zcela čerstvý jako v raj-
ských dobách. Kdo tuhle notu naťukne a nechá ji 
znít, nebude zklamán. Duch ho povede, i když se ne-
bude dařit dle jeho očekávání. O ně totiž zas až tak 
nejde, mohou být opravdu falešná a prázdná, ale ta 
z Ducha budou vždy plná života a naděje. Ostatně 
i profesor Petříček se nakonec k této myšlence při-
hlásí, když řekne: „Nový rok nám dává příležitost 
zbavit se ustrašenosti a začít něco dělat“.           MOp

Rozpis akcí na první 
pololetí roku 2024
Od ledna letošního roku bude v našem sboru vypo‑
máhat seniorátní farář Josef Bartošek. Josefa mnozí 
z vás znají ze sborových dovolených a jiných akcí. 
Už u nás mnohokrát kázal a připravoval různé pro‑
gramy. Letos i vzhledem k mému studijnímu volnu, 
které proběhne od poloviny dubna do poloviny čer‑
vence se zapojí i více do bohoslužeb.

Kázat bude 14.1., 18.2. a 17.3.2024. Bohoslu-
žebný rozpis od dubna až po červenec bude ještě 

/ Editorial
Milí�přátelé,�máme�za�sebou�bouřlivý�

rok�2023.�Sbor�do�něj�vstoupil�opětovným�
vytopením�našich�prostor�v Tulské.�Zvolili�
jste�si�staronového�faráře,�prožili�hezkou�
sborovou�dovolenou�a získali�jsme�nové�
prostory�v Murmanské,�které�se�chystáme�
zrekonstruovat�a rozjet�tam�klub�Výdech.�
Má�se�stát�jakýmsi�předpolím�naší�sborové�
práce.�Má�z něj�těžit�okolí�i my�sami,�kteří�
sbor�tvoříme.�V září�jsme�uspořádali�moc�
hezkou�sousedskou�slavnost�a na�konci�
roku�děti�skvěle�zahrály�vánoční�hru�v di-
vadle�Mana.�I našeho�sboru�se�pak�dotkla�
střelba� na� Filosofické� fakultě� a  hledali�
jsme�společně�slova�útěchy�i povzbuzení�
pro�sebe�i své�blízké.

Během�roku�jsme�se�rozloučili�s dlou-
holetým� členem� našeho� sboru� Emilem�
Veberem� a  také� Petrem� Slabým,� který�
zemřel� jen� pár� měsíců� po� svém� křtu.�
Naopak�do�sboru�oficiálně�vstoupil�Tom�
Hejda.� Jemu�a Veronice�se�pak�narodila�
malá�Miriam.�To�všechno�do�života�víry�
a  společenství,� které� tvoříme� patří.� Ve�
všem�tom�byl�nějak�přítomný�Bůh�skrze�
svého�Syna�Ježíše�Krista�i Ducha�Svatého.

Vedle� velkých� akcí,� proběhly� i  malé�
a pravidelné.�Například�příprava�jídla�pro�
lidi�bez�domova,�mnoho�rozhovorů,�setká-
ní�nad�biblí�i pravidelná�konfirmační�pří-
prava,�setkávání�mládeže�i menších�dětí.

Všechno�jsou�to�vlastně�zázraky�a nic�
z toho,�co�uplynulo,�nebylo�automatické.�
Je� třeba�děkovat�Pánu�Bohu,� ale� i  vám�
všem,�kteří�se�na�chodu�sboru�prakticky�
podílejí.

Finančně�vypadá� sbor�v pořádku.�Ve�
sboru�je�plno�dětí,�objevují�se�i noví�lidé,�
přesto�ale�na�bohoslužbách�nebývá�mno-
ho�lidí,�dokonce�i v době�adventní.�Je�to�
pro�mě�výzvou�i otázkou.�Co�dělat�lépe?�
Co�lépe�nastavit?�Jak�více�zapojit�vás,�kteří�
sbor�tvoří?�Cítíte,�že�je�sbor�místem�pro�
vás�a bohoslužby�reagují�na�to,�čím�žijete?

Rok�2024�přinese�jistě�mnoho�příleži-
tostí,�jak�na�tyto�otázky�reagovat.

Přeji�vám�vše�dobré�a Boží�požehnání.
Matěj Opočenský
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upřesněn. Josef je také farářem na 0,3 
úvazku v Sedleci ‑Prčici.

Leden
• Starší konfirmandi:  

lednová víkendovka 12.–14.1.2024
• Farářský kurz 2024: „Ordinace. K čemu?“ 

Na pozvánce čteme: „K čemu vlastně jsou 
kazatelé a kazatelky ordinováni? A je or‑
dinace dneska ještě vůbec k něčemu? Časy 
se mění. Mění se společnost, mění se církev, 
měníme se my, mění se podoby farářské a ka‑
zatelské práce. Ordinace zůstává. Co pro 
nás ordinace vlastně znamená? A jak se to 
setkává s praxí kazatelské služby – farářské, 
kaplanské, výpomocných kazatelů? Jak to vi‑
díme my evangelíci v historii i dnes? Jak to 
vidí v ekumeně? Nad tím vším i mnohým dal‑
ším budeme přemýšlet a diskutovat na příš‑
tím farářském kurzu. Třeba to přemýšlení 
napomůže i k tomu, abychom se profesně 
zpevnili v naší kazatelské práci.“

• 27.1. 2024 od 9.00 do 17.00 – celocír-
kevní konference na PeDF UK: AUTO-
RITA PÍSMA A ŽEHNÁNÍ STEJNO-
POHLAVNÍM SVAZKŮM 
https://ustredicce.e ‑cirkev.cz/res/ 
archive/037/004010.pdf? 
seek=1702548813

Únor
• Návštěva synodního seniora 11.2.2024

• Ekumenické bohoslužby u Sv. Václava:     
“popeleční čtvrtek” 15.2.2024

Březen
• Mladší konfirmandi: 15.‑17.3.2024,  

výjezd se sbory na Vinohradech, Žiž-
kově a Jarově

• Velikonoce  
24. 3.2024 Květná neděle  
28.3.2024 Zelený čtvrtek  
29.3.2024 Velký pátek  
31.3.2024 Velikonoční neděle

Duben
• Konfirmační slavnost: 7.4.2024
• Neděle proti rasismu: 14.4.2024
• Seniorátní setkání pro konfirmandy: 

19.‑21.4.2024,  zváni všichni do 15 let

Květen
• Svatodušní neděle: 19.5.2024
• Trojiční neděle: 26.5.2024

Červen
• Den otců: tradiční výlet otců s dětmi 

16.6.2024

Červenec
• Sborová dovolená: 20.‑27.7.2024

 ideální přihlašovat se právě teď! Místa 
volná jsou. Jedeme do Krušných hor 
kousek pod Boží dar.

Saláry 2023
Milé sestry a milí bratři. V úvodu bych Vám všem jménem staršovstva velice rád poděkoval 
za to, že i v minulém roce jste mimo aktivní činnost pro sbor pamatovali i na podporu finanční.

Účetně sice ještě rok uzavřený nemáme, 
ale přehled o zaplacených Salárech již 
ano. I přes mírně snížený počet salárníků 
jsme společně přispěli dosud nejvyšší 
částkou, téměř 635 tis. Kč. Podrobnější 

rozbor budete mít k dispozici v dalším vy-
dání Katakomb. Jak jsme informovali již 
na mimořádném sborovém shromáždění, 
tento rok by měl být pro náš sbor finančně 
mimořádně náročný. Kromě rekonstrukce 
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prostor v Murmaňské, kterou jsme si už 
odsouhlasili, nás pravděpodobně bude če-
kat i celková rekonstrukce topné soustavy 
v Tulské, opět v řádu nižších stovek tisíc 
Kč. Zatím staršovstvo nerozhodlo, zda ‑li 
bude nutné vypsat archovou sbírku na tyto 
investice. Ještě čekáme na vyjádření z obec-
ního úřadu i konečný návrh rozpočtu pro 
rekonstrukci. Jisté ale je, že budeme Vaši 
pomoc potřebovat. Proto bychom Vás rádi 
požádali, abyste i v příštím roce pamatovali 

na placení Saláru a připomínáme, že dle cír-
kevních předpisů je doporučená částka 3 až 
5 % z čistého příjmu člena sboru. Přínosem 
je i placení Saláru pravidelnými měsíčními 
či čtvrtletními platbami. Již v minulém 
roce přibylo těchto plátců a věřím, že tento 
trend bude pokračovat. Ve Vršovicích jsme 
se vždy dokázali s výzvami vypořádat a já 
věřím, že to dokážeme i nyní. Ještě jednou 
všem velké poděkování a přání co nejklid-
nějšího letošního roku. Tomáš Jelínek

Ohlédnutí za nacvičováním vánoční hry
Foto: Matouš Vokatý
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Vršovické minutky
S novým rokem jsme připravili malou anketu, která 
chce povzbudit ve víře i ve sborovém životě. Jako první 
se do ankety vložil Richard Šípek. Moc mu děkujeme. 
Otázky připravil Zdeno Beyer. I jemu velké díky!

Voda nebo víno?
Vinea!

Praha 10 Vršovice nejlepší sbor v republice: Proč 
ano? Nebo ne? Co Tě přivedlo do sboru?

Pro mě určitě ano, protože máme skvělého fa-
ráře a je tu spousta lidí, které mám rád. Do sboru 
jsme se dostali asi přes Báru Masopustovou a Vojtu 
Radu, které jsem znal z divadla. A Ivka tu znala 
i další lidi, včetně Jirky Orta.

Jak vidíš svou současnou víru v dnešním světě? Co 
Ti přináší?

Naději, že můj život má hlubší smysl, že svět může 
mít hlubší smysl a že je koho se chytit.

Kdo/co Tě přivedlo ke křesťanství?
Došel jsem si k němu po vlastních poměrně klika-

tých cestičkách prostřednictvím letničních sborů. 
Nejprve jsem asi rok chodil do Vody života ještě 
v době, kdy ji vedl Saša Flek, a pak přibližně dva-
náct let do Křesťanského společenství, odkud mám 
dodnes řadu kamarádů. Ať už v KS zůstali, nebo 
odešli. No a teď jsem tady ve Vršovicích.

Katakomby nebo Výdech?
Ehm, co je to Výdech?

Na co by ses rád/ráda zeptal/a Ježíše teď a tady?
Na fůru věcí, které jsou pro mě stále nepochopi-

telné. Tak např. proč bylo nutné týrat Joba.

Vánoce nebo Velikonoce?
Teď Vánoce a pak Velikonoce.

Otázky�Zdeno Beyer,  
odpovídal�Richard Šípek

Ať
Ať máme časy
uměřené
veřeje dveří přitažené

ať závrať
v nás
není napospas

démoni nechť
již zblbnou samy
na strništích
svoji Hakeldamy

ať vcházíme či vycházíme
směle se od nich
oddělíme

ať naše
očekávání
žít nám nebrání
ať naše
srovnanost

nešahá na Radost
..a Dost..!!

Jiří Martínek
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Rekonstrukce v Murmanské
V listopadu proběhlo sborové shromáždění, které schválilo rámcový rozpočet rekonstrukce. 

Viz prosincové Katakomby. Oslovena 
byla firma pana Kadlece a také pana Vosátky 
(druhý cenový návrh na stavební práce). 
Podlahy by pokládala firma BP parket – na-
bídka 48 000,‑ bez DPH na položení pod-
lahy. Elektrikář, nabídka cca 100 000,‑ bez 
DPH. Snažíme se jednat s městem o pod-
mínkách rekonstrukce a případné amorti-
zaci. Vstupní dveře – nelze vyměnit celé dle 
plánu Hany Seho. Budeme muset nejspíš 
jít cestou menší úpravy dveřního prostoru, 
dveře ale budou bezpečnostní. Během re-
konstrukce bude třeba někde uložit prkna 
podlahy a další nábytek.

Rádi bychom zahájili rekonstrukci 
ke konci ledna. Firma pana Kadlece je 
toho schopna. Bohužel jsme se ale ma-
linko zasekli v jednání s městem. Přesto 
bychom chtěli rekonstrukci na konci 
ledna zahájit. S tím se pojí brigáda, při 
které bychom prostory vyklidili a při-
pravili je na hrubou stavbu. Termín by 
byl ve dnech 29.‑31.1.2024. Budeme 
rádi za vaši pomoc. Termín upřesníme, 
až budeme vědět, kdy přesně rekon-
strukce začne a jak dlouho bude probí-
hat. Děkujeme.

Matěj Opočenský a Tomáš Vokatý

Ze zápisu staršovstva z konce listopadu
Bohoslužby:
• Reflexe křestních bohoslužeb. Debata nad 

křtem starších dětí, které nemají velký 
vztah ke sboru. Příště zvážit, zda by křest 
neměl proběhnout mimo bohoslužeby.

• Při vysílání je třeba dbát na to, aby sle-
dující viděli a slyšeli, alespoň dění kolem 
stolu Páně.

• Na bohoslužbách bývá dost dětí, což je 
pozitivní, a jsme za to vděční, když děti 
odejdou, místnost prořídne. Zvlášť ci-
telné při nacvičování vánoční hry.

• Starší děti: Víkendovka v Úštěku spo-
lečně s Jarovem, Žižkovem a Vinohrady, 
od nás 6 dětí, celkem hodně přes 20, po-
vedené. Další výjezd v březnu. Rádi by-
chom, aby se tyto děti scházely častěji.

• Mládež: schází se v pátek od 14: 00 (jed-
nou měsíčně), téma zajímavých osob-
ností 20. století.

• Mladší děti: přespávačka v Murman-
ské, 5 dětí. Tématem byla soudkyně 
Debora.

• Třicátníci: sešli se v listopadu dvakrát, 
různá účast 3 až 7. Přemýšlíme nad vy-
znáním víry. Účast kolísá.

• Biblická + senioři: čteme Janovo evan-
gelium.

• Sborový dopis Katakomby: ustanovili 
jsme redakční radu Zdeno Beyer, Ma-
rika Vojtíšková, Matěj Opočenský.

• Konvent: zvolen J. Bartošek jako seni-
orátní farář na 0,3. Přihlášení se k vy-
jádření synodu o požehnání/nepožeh-
nání LGBT párům. Seniorátní výbor byl 
pověřen k dalšímu jednání s ústeckým 
seniorátem (perspektiva sloučení). Se-
niorátní adventní sbírka je určena na se-
niorátní projekt Nekostel.

• Křest Miriam Hejdové a vstup 
do sboru Toma Hejdy: Vítáme Toma 
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Hejdu jako člena sboru a těšíme 
se na křest Miriam!

• Studijní volno Matěje Opočenského: 
dlouhodobé (tříměsíční) cca od půlky 
dubna. Bude se týkat jazykového zlep-
šení v AJ. Schváleno.

• Vzduchotechnika v Tulské: cvakají 
už tři jednotky, jedna musela být od-
stavená. Nejspíše bude třeba vyměnit 
vzduchotechniku – chceme vzducho-
techniku, která zároveň i topí.

Hospodaření
• Salár: ve výběru saláru jsme v náskoku 

oproti minulému roku. Hospodářský vý-
sledek vypadá dobře.

• Sbírky odvedeno:
–  Sbírka pro sociální a charitativní po-

moc – 2480 Kč
–  Sbírka JTD – 3300 Kč
–  Celocírkevní repartice ½ – 14 176,50 Kč
–  Seniorátní repartice ½ – 7 903,00 Kč

• Předepsané sbírky:
–  Seniorátní adventní sbírka – 3. 12.
–  Sbírka pro bohoslovce, vikariát, 

podporu začínajících kazatelů a další 
vzdělávání kazatelů – 24. a 25. 12.

Termín příštího staršovstva
• ve čtvrtek 11. ledna 2024

Co dělají Loutky v nemocnici
Už dlouho působím ve spolku Loutky v nemocnici, ve kterém se snažíme přinést radost dětským 
pacientům a několikátý rok i těm dospělým na některých LDN. Hrajeme tedy buď na pokoji, 
v herně anebo ve větších prostorech vybraných léčeben. Když hrajeme na pokoji, obvykle zahrajeme 
několik písniček a dětem předvedeme kratší improvizaci s loutkou. Na hernách už hrajeme celá 
představení, která se vejdou do kufříku, například O veliké řepě, O Smolíčkovi, aj. V léčebnách pak 
hrajeme divadelní představení, která co do velikosti lze hrát i v divadlech.

Naším cílem je narušit stereotyp léčebných 
zařízení, zavdat podnět k přemýšlení či rozho-
vorům, proto se snažíme pro léčebny vybírat té-
mata, která mají nějaký přesah. Zpracovali jsme 
například Malého prince, Bílou velrybu, aj. Před 
rokem jsme se zamýšleli, jak zaujmout přede-
vším dospívající ve věku 12 až 18 let, které hojně 
potkáváme v psychiatrických léčebnách a na-
padl nás příběh o dobytí Jižního pólu, známý 
příběh závodu mezi Roaldem Amundsenem 
a Robertem Falconem Scottem. Začali jsme 
se tím tématem zabývat a můj bratr Matyáš 
Míka napsal divadelní hru, která pojednává, 
jak o odhodlání dosáhnout těžkého cíle, o drs-
ných podmínkách polárních oblastí, tak o tom, 
že každý může svůj cíl vidět jinde. Obzvlášť při 
Amundsenově návratu se ukáže, že sláva je jako 

cíl velmi vratká a snadno může být něčím zastí-
něna. V tomto příběhu dokonce smrtí soupeřící 
Scottovy výpravy. Z tohoto pohledu se pak jeví 
jako smysluplnější cíl přátelství a láska.

Zatím máme za sebou tři předpremiéry (dět-
ská psychiatrie Louny, Bohnice a Velká Bíteš) 
a ohlasy u dospívajících byly skvělé, možná 
i díky tomu, že v představení používáme pro 
vytvoření hudby looper (zařízení pro záznam 
a opakování nahrávky) a několik písní rapu-
jeme, což je pro dospívající obecně atraktivní. 
Veřejná premiéra se bude konat 28. ledna 
2024 v divadle Vzlet, kam vás tímto srdečně 
zvu. Hlavně nám ale držte palce ať představe-
ním zaujmeme v léčebnách a třeba i přineseme 
nadhled pro promýšlení životních cílů.

Kryštof Míka
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Webinář na téma Průkopnictví 
a nové formy církevního života
Milé sestry, milí bratři, zmíněný na webinář se bude konat v pondělí 15. ledna 2024 od 18.30 
h (předpokládaný konec ve 20 h).

V úvodu webináře nás Erik Verwoerd (ko-
ordinátor průkopníků v Nizozemské protes-
tantské církvi) seznámí s tématem průkop-
nictví a vysvětlí, proč by církev měla hledat 
inovativní cesty k oslovení širší společnosti, 
které jsou tradiční formy církve cizí.

Dále představí jednotlivé fáze zakládání 
nové průkopnické komunity (naslouchání, 
láskyplná služba, síťování atd.) a doplní je 
o příklady z praxe. Ve třetí části webináře si 
poslechneme jednoho z průkopníků, který 
tento proces představí ve světle vlastní 
zkušenosti. Ke konci webináře bude samo-
zřejmě prostor pro dotazy a debatu.

Prosíme, registrujte se co nejdříve 
na této adrese – obratem vám do e ‑mailu 
přijde odkaz, přes který se 15. ledna 
2024 od 18.30 přihlásíte ke schůzce. 
Webinář bude probíhat v anglickém ja-
zyce, nicméně všem přihlášeným bude 
posléze poslán záznam s překladem 
do češtiny. Zvážíme také ještě možnosti 
simultánního překladu. Nezdráhejte 
se tedy připojit, i když angličtinou ne-
vládnete.

Za synodní radu a její poradní odbor pro 
evangelizaci a misii

Roman Mazur a Jonáš Zejfart

Přání k Vánocům – přání k lidství
Milí přátelé, nedávno mně říkala jedna paní: „Tak jsem se chtěla letos na ty svátky připravit 
i z Písma a četla jsem si i o Štěpánovi, ale skoro jsem to ani dočíst nemohla. Vždyť on jim 
říkal jen čistou pravdu a oni nejenže ho nechtěli ani slyšet, ale bez soudu ho osočili, za město 
vyvlekli a ukamenovali. Jak je to možné! Jak je možné, že je někdo tak zaslepený, že neuzná 
ani možnost, že by se mohl mýlit, že nepřizná druhému ani právo na spravedlivý soud?“

Já jí na to povídám: „Budu vám vyprávět 
příběh o jednou eskymákovi, který se stal 
před dávným časem na severu Kanady. 
Ten muž postavil na odlehlém místě pro 
svou rodinu letní kamenné iglú a odešel 
na lov. Mezitím napadl sníh. Když se vrá-
til domů, našel iglú spadlé a rodinu pod 
kameny mrtvou. Pohřbil své nejbližší, 
prohlédl si zřícenou stavbu a zjistil, 
že udělal chybu. Nepočítal s tak časným 
sněhem toho roku. Sbalil zásoby na cestu 
a vyrazil na jih. Šel sám několik set mil, 
až po mnoha dnech dorazil do města. Vy-

hledal soudce a řekl mu: zavinil jsem smrt 
lidí, a tak jsem se přišel udat. Chci nést 
odpovědnost za způsobený čin.“

Nám, civilizovaným lidem, zní tento pří-
běh jako pohádka. Nám už přece dávno ne-
záleží na vině a nevině, na právu a bezpráví, 
na pravdě a lži, nám už jde jen o to, z čeho nás 
mohu právníci vysekat, jak vyrobit omluvu, 
nebo pomluvu, jak bez soudu, či soudním 
příkazem odsoudit, jak překřičet a kameno-
vat. Už v sobě nemáme ten elementární lid-
ský pud, který říká, že bez respektu k právu 
se společnost rozpadne. Ostatně nejvyšší 
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političtí představitelé a činovníci veřejného 
života jsou toho často nejlepším dokladem. 
A obávám se, že je jen malá naděje, že by ně-
kteří ze zbylých eskymáků v nejzapadlejších 
končinách severu vyslali svoje misionáře, aby 
nás přivedli zpět k obyčejnému, normálnímu 

lidství. A tak máme jenom dvě možnosti: buď 
být kamenovaným Štěpánem, a nebo házet 
kamením. Nebo že bychom se přece jen 
vzchopili k jiné alternativě? To prosím záleží 
na každém z nás. Tak hezké svátky vánoční.

 Josef Bartošek

V barvách duhy
https://vbarvachduhy.cz
Moje sestra se narodila 24. prosince ve 20:30. Moje sestra není Ježíšek. Moje sestra je super 
holka, která vloni oslavila 50. narozeniny. Oslavovali jsme v rodinném kruhu, bylo veselo 
a bylo nám všem dobře. V jednom okamžiku bratr zmínil, že dospělý syn jeho nejlepšího 
kamaráda udělal coming out. Je gay. Rodiče to oplakali, ale mají ho rádi.

Rozhořela se debata o manželství stej-
nopohlavních párů. Není teď důležité, 
jaké argumenty zazněly. Co mě mnohem 
více překvapilo je, jak silné emoce toto 
téma dovede vyvolat. A to i v diskusi 
uvnitř rodiny mezi sourozenci, rodiči 
a dětmi. Místy mi až přišlo, že mnohem 
víc než spor o otázku manželství stejno-
pohlavních párů, se přede mnou rozestřel 
silný spor generační. Skoro snad jako by 
se rodiče snažili ze všech sil bránit svou 
pozici autority, bez ohledu na to, že ho-
voří s dvacetiletým člověkem, který zná 
problémy a postoje své generace mnohem 
lépe. Jako by najednou skoro až nebylo 
lásky mezi námi a jediné, o co šlo, byla 
nějaká autorita, kterou musíme udržet. 
Jako bychom už zapomněli, že i my jsme 
v jejich věku neuměli některé věci a pro-
blémy snadno vysvětlit a moc jsme si přáli 
mít chápající a otevřenější rodiče. I přes 

to věřím, že tam ta láska a porozumění 
mezi námi pořád jsou.

Tobiáš Frýdl nám ve svém projektu 
VÍRA V BARVÁCH DUHY – témata 
LGBT lidí otevřeně napříč církvemi uká-
zal, že mladým lidem na tématu opravdu 
záleží. Dokonce jemu samotnému na něm 
záleží. Tolik záleží, že se rozhodl požádat 
o pomoc představitele různých křesťan-
ských denominací z generace jeho rodičů 
(doslova) i prarodičů. A dostává se mu 
velmi laskavých, hlubokých a erudovaných 
odpovědí. Za všechny musím zmínit dva 
vlemistry oboru Josefa Bartoška a Vác-
lava Vacka v sekci „Něco navíc.“ V jejich 
odpovědích se mi ukazuje cesta, kterou 
bych si moc přál, aby šlo co nejvíce z nás. 
Abychom tu otázku vzali opravdu vážně 
a zodpovědně. Abychom ji nevnímali jako 
jakýsi rozmar nezralé mládeže (netýká 
se přirozeně pouze nich), nebo nabourá-
vání se do našeho tradičního pojetí života, 
vztahů a světa kolem nás. To nejdůležitější 
je, že pokud chceme vystupovat jako rele-
vantní společenství křesťanů, musíme brát 
vážně Ježíšův apel na lásku pro všechny.

Buďme jim nablízku. Jsou to naše děti. 
Naše děti v barvách duhy… Zdeno Beyer
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Ohlédnutí za vánoční hrou
Foto: Jan Šilar
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Recept:  
Jogurtové lívance od babičky  
Suroviny
1 kelímek jogurtu
7 lžiček polohrubé mouky

2 vejce
špetka prášku do pečiva

Všechno se to promíchá a pak se z toho dělají lívance na pánvi. Smažíme na oleji, tak 
dlouho dokud nejsou hotové:‑).

Miriam Radová



 Program na leden 2024

6.1.2024 Zjevení Páně

7.1.2024 9.30
bohoslužby s dětmi a večeří Páně 
o 1. n. po Zjevení Páně

káže Matěj Opočenský

9.1.2024 20.00 setkání třicátníků u Bartošků, Čajkovského 1639/10, Praha 3

11.1.2024 19.30 schůze staršovstva Murmanská

12.1.2024 Báječnej bál - ples nejen evangelické mládeže KC Zahrada

12.-14.1.2024 Výjezd SKOROplantážníků (konfirmandů) Libčice nad Vltavou

14.1.2024 9.30 bohoslužby o 2. neděli po Zjevení Páně káže Josef Bartošek

16.1.2024 13.30 biblická ve Fokus Praha Karlín

18.1.2024 14.30 setkání seniorů Murmanská

18.1.2024 20.00 setkání třicátníků Murmanská, nebo u někoho doma?

19.1.2024 14.00 setkání mládeže Murmanská

21.1.2024 9.30 bohoslužby o 3. neděli po Zjevení Páně s večeří Páně káže Matěj Opočenský

22.-26.1.2024 Farářský kurz - Ordinace. K čemu? týdenní program neprobíhá

27.1.2024 9.00-17.00 Autorita Písma a žehnání 
stejnopohlavním svazkům PedF UK - Magdaleny Rettigové 4, Praha 1 

28.1.2024 bohoslužby - poslední neděle doby po Zjevení Páně káže host

29.-31.1.2024 brigáda před rekonstrukcí prostor v Murmanské bude upřesněno na základě nástupu firmy

Doba předpostní

4.2.2024 9.30 bohoslužby s dětmi káže Matěj Opočenský

11.2.2024 9.30
bohoslužby vedené synodním 
seniorem Pavlem Pokorným

káže Pavel Pokorný

14.2.2024 Postní doba

15.2.2024 ekumenický popelec u Sv. Václava

2.-3.3.2024 polovíkendovka mladší děti Praha a blízké okolí

15.-17.3.2024 víkendovka pro mladší konfirmandy Soběslav

20.-27.7.2024 Sborová dovolená - přihlašujte se. Místa je dost. Jáchymov - Krušné hory

Pravidelný týdenní program

Úterý/čtvrtek 20.00 třicátníci 2 × měsíčně

Středa 16.30–19.00 úřední hodiny faráře Matěje Opočenského: po telefonu, osobně jen po domuvě.

Čtvrtek 14.30 setkání seniorů 1 × měsíčně

Čtvrtek 14.30 biblická hodina pro dospělé (také přes ZOOM) ostatní čtvrtky

Čtvrtek 19.30 schůze staršovstva (také přes ZOOM) 1 × měsíčně

Pátek 10.00 bohoslužby „na zámečku“ 1 × měsíčně

Pátek 16.30 starší děti, konfirmandi

Pátek 17.30 setkání mládeže 1 × měsíčně

Jak se připojit na sborový program, který probíhá přes videokonferenci?
Pokud není uvedeno jinak, používáme platformu ZOOM. Připojit se můžete na: https://zoom.us/j/3011365528



?   *. . . . . . . . †   ?
Tajmlajna

víkendovka Pro SKOROplantážníky
Kdy: pátek 12. leDna - neděle 14. ledna

Kde: na faře v libčicích nad vltavou

sraz: v pátek v 16:55 na masarykově nádraží vedle obchodu pont

rozchod: v neděli ve 14:46 tamtéž (nebo po cestě - podbaba, holešovice)

S sebou: spacák, karimatku, bibli, přezůvky, kartáček na zuby s pastou, odpovída-
jící oblečení a páteční večeři

cena: 400 Kč

dejte vědět zda jedete: https://forms.gle/RmikRpdEaix2n75V6

AUTORITA PÍSMA A ŽEHNÁNÍ
STEJNOPOHLAVNÍM

SVAZKŮM
Uskuteční se v sobotu 27. ledna 2024 od 9 do 17 hod.

v aule Pedagogické fakulty Univerzity Karlovy
(Magdalény Rettigové 4, Praha 1)

Českobratrská církev evangelická
ve spolupráci s Evangelickou teologickou fakultou Univerzity Karlovy

zvou na celocírkevní teologickou konferenci

Pro účast je nutná předchozí registrace.
Registrační formulář a aktualizované informace najdete na:

e-cirkev.cz/konference

Konference bude rozdělena do čtyř tematických bloků:

Změna programu vyhrazena.

Bible a homosexualita
Požehnání
Manželství

+ panelová diskuse
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